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Teatru 
cu bani particulari 

Probabil singurul proiect teatral 
care a rezistat euforiei din '90 
şi mahmurelii inerente este 
Teatrul Levant, vis şi griji, 
bucurii şi renunţări ale Valeriei 
Seciu. Câteva spectacole, câteva 
victorii care au fost, câteva vic
torii care ar fi putut fi. 

Ce nevoie a avut actriţa 
Valeria Seciu să deschidă un 
teatru particular? 

De când am anunţat deschide
rea Teatrului Levant, din cx:tom
brie 1991, mi se tot pune 
această întrebare. Mi-o tot pt.m 
şi eu. Repet şi îmi repet ceea" ce 
am mai spus, deşi de �care 
dată întrebarea mă găseşte în alt 
moment al 1neu. Ce să spun? 
Am căutat o alternativă, în. sen
sul la.tg. De fapt, am căutat, şi în 
mine şi în afam mea, un anume 
tip de enetgi.e pe care trebuie s-o 
elibereze spectacolul. Asta în
seamnă un spaţiu anume, oa
meni anume, o filosofie anwne 
a demersului, o mobilizare 
totală, aproape definitivă, dar 
foarte riguroasă, foarte controla
tă. Or, din foarte multe motive, 
toate acestea s-au realizat 
parţial, în anume momente, dar 
nu într-un mod care să mă sa-
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tisfacă prin continuitate. 
Această nevoie de indepen
denţă, de a vedea ce poate 
fiecare să fucă pe contul lui, 
neînreghnentat, a sitnţit-o, 
cred, aproape toată hnnea. 
N-ar fi fost preferabilii încer
carea de a conduce o trupă 
care exista, aşa cum. au fiicut 
sau fac mulţi dintre actori şi 
regizori? 
Această ipoteză contrazicea 
aspimtiile şi gândurile mele. Un 
teatru aşezat mi se pare greu de 
modificat... 
E straniu: în Occident, teatrul 
particular este un teatru 
comercial. iar cel subvenţio
nat de către stat îşi astună 
misiunea cultura1ă care se 
întinde de la conservarea 
tradiţiei până la promovarea 
noilor dranlaturgi şi a noilor 
forme de spectacol La noi e 
invers: teatrele subv�ţion
ate fac spectacole comer
ciale, în tim.p ce iniţiativa 
particulară îşi astună riscu
rile culturale. Se pune, firesc, 
întrebarea dacă spectatorii 
susţin aceste inij:iative. 
Întâi şi întâi nu trebuie să con
fundăm pierderile cu paguba. 
Într-o lume aşezată există un 
sistem de compensare a pierde
rilor. La noi spectatorii sunt 
extrem de atraşi de ceea ce le 
propunem sub raportul idealu
lui. Public avem, dar cât trebuie 
să plătească un spectator ca să 
putem acoperi cheltuielile?. Pe 
de altă parte, la noi, situaţia în 
care un actor nu are angaja
ment permanent produce 
spaimă. Mental nu suntem 
pregătiţi pentru asta. Atâta timp 
cât nu există o Lege a teatrelor, 
atâta timp cât nu există destule 
teatre particulare care să nască 
un sistem concurential autentic, 
ne învinge sărăcia, deruta şi 
confuzia. Trebuie creată o ten
siune pozitivă, unde raportul 
între risc şi plăcere să fie unul 

normal, nu să se caşte în fată o 
prăpastie unde te arunci ca să 
scapi de incendiu. Culmea, 
neexistând în sfera teatrului de 
stat legi fixe, precise, adecvate 
vieţii, se ofileşte şi partea cealal
tă. Nereglementarea e ca o mo

limă. Acum se spune că a 
apărut ceva care poate fi intere
sant: posibilitatea de a conce
siona. De aici poate începe 
ceva, dacă va exista loialitate şi 
sinceritate. Pentru mine, exis
tenţa unui teatru particular 
înseamnă un nucleu de creati
vitate. Dar acest nucleu, dacă 
are succes, ar trebui să poată 
trăi din creatiile sale. Deocam
dată nu se poate supravieţui 
decât într-un sistem de colabo
rare, or eu am VIUt să 1up orice 
legătură cu institutiile deja exis
tente. 
La originea acestui proiect a 
stat intenţia unui sacrificiu. 
Act:riţa Valeria Seciu a făcut 
un pas înapoi în fuţa unei 
anumite idei despre teatru, 
anunţând că nu se vor pune 
la Teatrul Levant piese pen
tru ea şi că ea nu va juca. 
Cred că a fost un exces. 

A fost felul meu de a încerca să 

mă distanţez, să văd din afară 
cum poate acţiona un meca
nism teatral. Am socotit, de fapt 
am simţit, că trena presupusă 
de condiţia mea de actriţă ... 
De vedetă. .. 
... de vedetă ar fi distorsionat 
exact proiectul la care ţineam. 
Nu mai puteam vedea, simţi şi 
cuprinde întregul. 
Spectacohd Pelicanul a în
semnat trecerea la altă etapă, 
pentru că acolo directoarea 
s-a hotărît să vadă şi 
dinăuntru, jucân.d 
Da, a fost un text anume pe 
care eu voiam mai de mult să-1 
joc şi am putut alcătui o trupă 
în care mă puteam include fără 
a mă detaşa. 
Esenţial mi se pare că nu 
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remm.ţi. chiar dacă dai un 
pas inapoi, chiar dacă te afli 
atât de în. fută încât nimeni 
nu te mai zăreşte. 
Nu renunţ. 

Magdalena Boiangiu 

1. Ce repttZintă pen.ttu noi, 
român.ti, noţiuniJe de mana

gement şi marketing teatral? 
2. Ce perspective an; în. am.
tex1u.l românesc actuaJ, ini
tiativa particu1ară în. teatru ? 
Există posJbilitatea unui pro
fit bnecfiat sau se hlcrea7ă în. 
pierdere (chiar dacă, de pll
dă, costul biJetdor la specta

coleJe susţinute financiar de 
SMARr este mai mare decât 
cel practicat in. m.od obişnuit 
de teatre)? Care rămâne, 

1otuŞJ, câştJgul unui aseme-
nea demers? 
3. Prqul ridicat al biJetdor 
duce automat spre un teatru 
elidst. Preferaţi acest gen 
celui popular, existent până 
acum? 
4. Care este raportul dintre 
teatrul comercial şi teatrul de 
artă într-o in.treprl:ndere par
ticuJară şi care ar fi şansa de 
supravieluire a ceh.d din.1âi, 
in. condiţiiJe unei econotnii 
de piată?  

TRAIAN PETRESCU, directorul 
Societăţii SMART 

1 .  Pentru români noţiunile de 
"management" şi "marketing" 
sLmt încă extrem de imprecise. 
De aceea pare forţată adaptarea 
acestor termeni capitalişti la 
realitatea noastră teatrală. În 
fapt, orice director de teatru, fie 
că o recunoaşte sau nu, este 
obligat în clipa de faţă să facă 
management, iar dacă are o 
viziune mai largă asupra feno
menului, se ocupă el însuşi şi 
de marketing. Dacă vrem să le 
definim cu orice preţ, putem 
spune că managementul teatral 
înseamnă administrarea actu
lui/proiectelor teatrale, în 
vreme ce marketingul pre
supune găsirea unei pieţe de 
desfacere pentru produsul cul
tural. Firesc ar fi ca toată lumea 
să înţeleagă aceşti termeni la fel; 
şi în orice caz;-societatea noas-

tră cu asta se ocupă. Sigur că 
piaţa pentru astfel de produse 
este foarte mică, noi însă avem 

avantajul de a fi masiv sprijiniţi 
de grupul Pro. 
2. De o privatizare totală a tea
trului nici nu poate fi voma. În 
primul rând pentru că sălile de 
spectacol aparţin statului şi în al 
doilea rând pentru că roadele 
teatrelor de repettoriu se văd 
încă. Se produc spectacole fas
tuoase şi foarte importante din 
punct de vedere estetic. Şi e 
foarte bine că se întâmplă aşa! 
În acest context, însă, rolul pri
vatizării rămâne mai mult acela 
de a concesiona Lmele spaţii 
pentru întreprinzători; există , de 
asemenea, şi posibilitatea reali
zării Lmor coproducţi.i ale com
paniilor particulare cu teatrele 
de stat. Chiar dacă socotiţi a fi 
un exemplu pro domo, socie
tatea noastră agreează tocmai 
astfel de acţiuni mixte şi nu 
facem decât să dovedim că un 
asemenea · sistem poate func
ţiona. 
3. Nu cred că un manager 
serios se poate gândi în clipa de 
faţă la Lm profit financiar. În 
acelaşi timp, noi, ca societate 
comercială, nu putem lucra în 
pierdere. Şi atunci nu ne 
rămâne decât să echilibrăm 
cumva balanţa între pierdere şi 
câştig. Asta, fireşte, nu se 
întâmplă datorită preţurilor mai 
ridicate ale biletelor de intrare ; 
cel mult acestea reflectă mai 
aproape de realitate valoarea 
unui act artistic deosebit, în nici 
un caz însă nu pot acoperi 
cheltuiellie unei producţii. Pro
fităm de ajutorul consorţiului 
Pro, avem contracte de publici
tate cu firme puternice care do
resc să susţină proiectele noas
tre. Ceea ce urmărim cu pre
cădere este promovarea şi sus
ţinerea spectacolelor pe care le 
producem ca pe nişte ade
vărate evenimente. Până la 
apariţia SMART-ului putem 
recunoaşte că teatrul era de 
departe distracţia cea mai 
ieftină, astfel încât noi nu facem 
decât să-i redărn demnitatea. 
Asta nu înseamnă că vom pro
mova cu precădere un teatru 
elitist. O astfel de formulă s-ar 

adresa unei arii de public 
restrânse, or noi nu dorim aşa 
ceva. O noapte furtun.oasă 
este văzută de către un seg
ment larg de spectatori şi tre
buie să vă mai spun că prac
ticăm preţuri diversificate la 

biletele de teatru (50 000, 75000 
şi 150000 de lei). De altfel, spre 
plăcura noastră surprindere, 
costul biletului de intrare nu a 
speriat pe nimeni. Ceea ce am 
urinărit noi cu adevărat a fost să 
inoculăm iubitorilor de teatru 
ideea că un spectacol-eveni
ment trebuie privit şi "preţuit" 
ca atare. 
4. Rapottul dintre cele două 
lucruri este foarte delicat. Şi, pe 
urmă, tennenul "teatru de artă" 
are conotaţii foarte largi. 
Oricum, noi nu vom miza doar 
pe spectacolul comercial, chiar 
dacă asemenea întreprinderi 
s-ar dovedi a fi mult mai 
uşoare. Arrl putea avea, de 
pildă, · numai proiecte cu doi 
sau trei actori comici excepţion
ali - să zicem Marin Moraru şi 
Gheorghe Dinică - şi succesul 
ar fi asigurat. În plus, costurile 
de producţie ar fi mult mai mici. 
Nu urmărim însă un succes 
facil. 

MARCEL illREŞ, preşedintele 
Fundaţiei "Teatrul Act" 
1 .  Treaba mea nu este nici de a 
fi manager şi nici de a face mar
keting. Eu sunt actor, iniţiator, 
înger bun - CLun vreţi să-i 
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spuneţi. Miezul de la bobină 
care creează un câmp magne
tic; şi atât De fapt, necesitatea 
noastră de ultimă oră - şi pen
tru o lungă durată de aici 
înainte - este tocmai de a găsi 
un manager care să ştie să facă 
şi marketing, adică să vândă 
ceea ce este de vândut: un 
spaţiu foarte bine plasat, foarte 
bine utilat pentru Lm teatru atât 
de mic şi atât de independent; 
există apoi şi cei dispuşi să-şi 
vândă propriul nume pentru a 
dovedi ce înseamnă teatrul 
făcut de mâinile citorva, prote
jat de mâinile citorva. Deo
camdată nu am găsit un ase
menea om. De altfel, lipsa ba
nilor - la care ne-am aşteptat -
ne împiedică să iniţiem de
mersuri curajoase. Au spaime 
foarte mari şi investitorii, şi 
vânzătorii. Asta nu înseamnă că 
nu încercăm să mergem înain
te, mai pipăind, mai speriind, 
mai lansând semnale. Nu-i nici 
o dramă. 
intetizând, de fapt, trebuie să 

vă spun că nu ştiu a vă 
răspunde exact ce însearrmă 
cele două noţiuni; sper să gă-
im pe cineva care să ne învete 

pe toţi. Deocamdată cred că 
este v01ba despre o ştiintă care 
funqionează după anumite 
legi. Noi facem doar un soi de 
selecpe după afmităţi, după 
inimă, după politete, după po-

sibilităţile fiecăruia de a se ataşa 
de o astfel de casă şi de Lm ast
fel de pod ( în sensul de traver
sare pe care-1 presupLme aces
ta} Probabil că în ochii unui 
profesionist rămânem nişte 
diletanţi nebuni care încearcă, 
folosind ustensile rudimentare, 
să ajLmgă undeva sus. 

; 2. Aici trebuie limpezit dintru ! început ceva. În contextul 
românesc, este obligatoriu să 
exersătn această alternativă, 
chiar dacă pare eroic (şi, pe 
alocuri, chiar este!). Asta şi pen
ou că forta_ legată de o anume 
legendă a teatrului subvenţio
nat în România este foarte mare 
şi foarte prezentă. Această le
gendă s-a construit îndelung, şi 
pe terenul flzic, dacă se poate 
spune aşa, şi pe cel fictiv. 
Suntem o naţie care, la un 
moment dat, nu a mai avut alt 
loc de întâlnire decât sălile de 
teatru. u găseam un strop de 
căldură în plus decât acolo. În 
loc să dăm foc benzinăriilor, noi 
am protestat tacit acolo. Asta a 
sporit farmecul legendei de 
care votbearn. Eu socotesc că a 
venit timpul să ne luptăm cu 
acest Goliat creat de către noi 

• înşine, iar beneficiile vor fi 
neaşteptate. 
Dar cât poate rezista un 
teatnJ 1ără bani? 

; Originea Lmei astfel de întrebări 
: îşi găseşte locul tot în sistemul 

de stat care, iată, a rezistat, în 
pofida cenzurii şi a sărăciei. 
Trebuie să învătăm să o"ăim 
dintr-un minimum, astfel încât 
acesta să se transforme în maxi
mwn. Pe w1.nă, trebuie să con
vingem publicul să t"ăspundă la 
un alt tip de legendă, aceea 
creată în jurul nwnelor noastre. 

u vreau să aduc nici o critică, 
dar sunt actoti români rnai mari 
decât mine şi care ar fi putut 
face cu propria lor faună acelaşi 
luau. Sigur că noi suntem o 
generaţie care refuză să mai 
aparţină unui sistem, sup01tând 
toate consecintele.. u avem ce 
să mai aşteptăm de la stat. Asta 
nu însearrmă că dorim dis
pariţia teatrului subvenţionat de 
la buget. Consider însă că am 
tot dreptul să fac un exerciţiu 
paralel din care putem învăta_ 

. cu toţii. 
• Cât priv t' "profitul" ... Trebuie 
: să fac m din c..'apul locului o 
- deosebire între Sl'vlART i teatrul 

nosou. Cel dintâi se bizuie pe 
; sptijinul unui întreg consorţiu şi 
: în plus pe nebunia i pe teme-

titatea unui om care se numeşte 
. Adrian Sârbu - cel ce a născocit 
: de fapt această maşinărie care 
: începe să capete, iată, o putere 
: extraordinară. Un trust are 
· multe picioare - este un miria
: pod care îşi reglează cu grijă şi 

viteza, şi direcpa. Cât despre 
· începuturile Teatrului Act, pot 
• să vă mărturisesc că, neştiind 

care sunt consecintele împri
. etenirii cu un sponsor fondator 
· de talia CONNEX-ului, ne-am 

pierdut cunwa din propria per
sonalitate. 
Dincolo de temeritate, dincolo 

: de inconştientă, dincolo de or
goliul unei asemenea demon
straţii, noi nu ne-am propus să 
avem un profit în întelesul de 
afacere. Putem fi însă un punct 
de coagulare a unor energii, un 
fel de coridor prin care se poate 

· schimba destinaţia atât a banilor 
· cât şi a ţintei. Adică ino-oducem 

pe uşa din fată o swnă de bani, 
; ea este absorbită şi transformată 
- într-un fel de turbion de valoa
' re. Aici noi stabilim calitatea 
; faptelor nCYdStre, o măsurăm şi 

tot noi o vindem. Dar este foar
te greu să stabilească val

; oarea cuiva câtă vreme nu 
: există o bursă, nu există un sus 
· 

şi un jos la nivel de piată. 
· Întorcându-mă la Teatrul Act, 
: îmi place mie să cred că, cel 
! puţin deocamdată, câştigul este 

în adâncime, în sensul că, fiind 
absolut independent, putem să 

• şi mwim aici, dar şi să stră
: lucim. E un spaţiu pe care-1 des
; cuiem, intrăm în el, facem exact 
j ceea ce vrem şi putem p1imi 
; orice rnusaftr considerărn noi 
: că merită să intre aici. E un 
, imens beneficiu acesta, să ştiţi. 

3. Teatrul subvenţionat a a-eat 
: mentalitatea că nimeni nu este 
: mai bLm decât ceilalţi, toţi sunt, 
: pot fi geniali, toţi pot primi şi 
; chiar primesc tot felul de pre-

mii . Asta du e din nou la con
cluzia că nu există o economie 
de piată şi nici nu se arată 
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nimeni interesat ca ea să apară. : 
Banii au o singură origine, Lm ' 
singur stăpân, dar nici o ţintă. Ei : 
sunt "aruncaţi" artiştilor spre a le · 
crea o motivaţie cât de măruntă 
ca să meargă mai departe. 
Altfel, văzându-se cu ochiul li
ber cât de greu o duc, se inven
tează false alternative, false 
sărbători numite festivaluri şi : 
care, practic, nu decurg din nici 
o nevoie. 
În ceea ce ne priveşte, nu 
facem spectacole pentru elite, 
poate şi pentru sin1plul motiv ' 
că, în România, oamenii cu 
foarte mulţi bani nu sunt ne- : 
apărat intele<:.:tuali şi mai ales nu 
iubesc teatrul. Vrem totuşi să ne 
fie respectată munca, să fie 
evaluată şi remunerată cores
punzător şi depinde numai de 
noi dacă, la un spectacol, lăsăm : 

să intre gratis zece studenţi sau · 
le sugerez să fumeze vreme de 
o săptămână mai puţin ca să-şi ; 
poată pennite să cumpere un : 
bilet de intrare. Trebuie să se 

: 

înţeleagă bine că a merge la 
teatru constituie un privilegiu. 
4. Cred că trebuie punctate 
nişte lucruri. În România nu 
avem un teatru comercial. Dacă 
socotiţi că MART-ul este Lm : 
SRL sau un A care produce un : 
astfel de teatru, vă răspund că . 
nu este nicidecum aşa. Ar putea 
exista o a tfel de formulă abia · 
în momentul în care o instituţie 
sau o companie ar fi în stare să-
I plătească, de pildă, pe Horaţiu 
Mălăele cu 1 500 de dolati pen
tru un spectacol şi în acelaşi : 
timp ar reuşi să-şi sporească 
simţitor bugetul. Or nu cred că 
lucrul ăsta se poate întâmpla 
deocamdată la noi. În plus, 
teatrul comercial are legile lui, 
are istoria lui, are consecinţele ' 
lui şi există mai ales acolo unde 
nu se află un teatru de reperto
riu. 
În sistemul de stat este multă 
deşertăciune în modul de a se 
folosi banii - această mentali- : 
tate trebuie neapărat schimbată. 
P.S. Teatrul Act nu este particu

lar, ci are o particularitate: fap
tul că s-a născut din dorinţa 
unei generaţii de a nu se mai 
supune istemului. Nu cred că 
un teatru patticular rleajutat de 

o forţă dispusă să cheltuiască 
fără să câştige poate supravieţui 
în România. 

THEODOR-CRISTIAN POPES
CU, directorul artistic al 
Companiei Teatrale 777 

1 .  Marketingul se ocupă cu 
studiul pieţei dar, pentru că la 
noi nu se pot câştiga, deocam
dată, bani din teatru, studiul 
unei astfel de pieţe mi se pare 
irelevant. Ma11agementul este 
însă fOatte important. E o ade
vărată rută să ştii să conduci, să 
gestionezl o instituţie teau-ală în 
cadrul unei economii paupere 
şi într-o societate isterică (aşa 
CLm1 este societatea românea
scă). 
2. Eu socotesc că tocmai astfel 
de iniţiative au şanse de iz
bândă. De fapt, în cei doi ani 
de când s-a constituit compania 
noastră, a111 învăţat să cred nu 
în demolare, ci în altemative. 
Promoţii atât de numeroase de 
artişti nu au cum să-şi mai 
găsească un loc de muncă în 
teatrele ele stat, care sunt deja 
falimentare şi care au început 
să-şi reducă personalul. În aces
te condiţii, singura lor şansă 
este de a se constitui în grupuri 
independente, cu o existenţă 
mai mult sau mai puţin efe
meră. Nu-i nici Lm păcat dacă 
echipa se formează în jurul 
unui proiect şi apoi se des
u-amă. Trebuie să renunţăm la 
părerea pat-anoică, eronată că 
orice lucru bine întocmit tre
buie să dureze măcar 20 - 30 de 
ani. 
Sigur că, nefiind vorba ele posi
bilitatea unui profit imediat, este 
foarte greu să existăm. E ca şi 
cun1., vorbind cu cineva dintr-o 
ţară civilizată, i-atTI spune care e 
nivelul nostru de salarizare. 
Întrebarea eat-e ni se va pLme 
automat este: Şi CLm1 trăiţi?! Deşi 
pare imposibil, pot să vă spun 
din experienţa mea de până 
acum - şi sunt la cea ele a treia 
producţie de acest tip - că totuşi 
se poate! Şi, chiar dacă nu ne 
aşteptăm la un beneficiu, profi
tul artistic este de mai multe 
feluri. În primul rând, devine 
posibilă formarea Lmei trupe 

care nu s-ar putea constitui într-un 
teatru de stat, apoi poţi monta 
texte mai puţin comode, care în 
alt context nu ar fi pătrLms pe 
scenele instituţiilor subvenţio
nate de la buget şi, nu în ulti
mul rând, poţi controla pem1.a
nent destinul spectacolului, cât 
de mult se joacă, dacă este 

: înscris la festivaluri ... 
3. Biletele vândute nu pot 

: însemna decât cel mult onorari
ile actorilor care joacă în seara 
respectivă; costurile de pro
ducţie pot fi acoperite doru· prin 
sponsoriz:lri sau din finanţăti de 
la fundaţii, societăţi etc. 
4. Teatrul comercial va apărea 
numai în motnentul în eat-e se 
vor câştiga bani dintr-o aseme
nea afacet-e. Deocamdată, la 
noi există dOat· SMART-ul, eat-e 

· încearcă să combine Clmlva 
teatrLu comercial cu cel de artă. 
Eu nu-mi pun o astfel de pro
blemă, sunt animat de gândul 
ele a face lucruri deosebite fără 
să mă intereseze dacă specta
colul este comercial sau de rută . 
Problematica unei piese nu se 
pare mult mai importantă. 
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CRISTIAN ROTARU-SEGALL, · 
cfuectorul Agenţiei de impre
sariat artistic SHOW-BIZ Talents 
Agency 

l.Ce rol poate avea o firmă 
de impresariat intr-o ţară tip
sită de pJaţl culturală stabilă? 
2.Exi-ită CUOIVa pericohd ca 
imaginea unui actor să fie 
cotn.prolllSi prin aparitia sa 
in clipwi publldtare sau ca 
prezentator al unor emishmi 
de jocuri şi con.cursuri? 
3. în ce măsură sunt de 
acord actorii să vă acorde 
exclusivitatea şi ce inseanmă 
de fupt acest lucru? 
4.Care sunt criteriile de eva
luare a actorilor? 
5.Aveţi concurenţă? Cum 
reuşiţi să "&uraţi" sistemul 
de stat? 

1 .  Atingeţi un punct foarte sen
sibil. To�i, cu tenacitate şi 
urmând politica paşilor rnărunţi 
reuşim să ne impunem punctul 
de vedere chiar şi în aceste con
diţii precare. Referindu-mă la 
film, pot să vă spun că în timp 
ce acum un an semnam con
tracte de 100 de dolari pentru 
ziua de filmare a unui actor, 

astăzi reuşim să obţinem 1 000 
de dolari. Sigur că nu este uşor. 
Vă mai dau un exemplu: reveli
onul 1998-1999 a creat mici 
seisme, în parte generate tot de 
noi. Actorii care au filmat pen
tru Pro TV au fost decent, chiar 
bine plătiţi. În felul acesta au 
fost obligate şi celelalte televizi
uni să ridice bugetele alocate 
artiştilor. Este şi acesta un pas 
câştigat. Arta este în fond pre
ţuită cu atât cât vrea/insistă cre
atorul să fie plătit. Dacă un 
actor român este cotat , în ţară, 
la 100 de dolari pe ziua de fil
mare, el n-o să aibă niciodată 
căutare pe piata externă pentru 
că nici un producător nu şi-ar 
dori într-o superproducţie ve
dete de 100 de dolari. Este un 
adevăr demn de luat în calcul, 
chiar dacă nu se raportează 
neapărat la calitatea rutistului 
despre care vorbim. 
Rolul nostru constă, aşadar, mai 
ales în încercarea de a obţine o 
evaluare cât de cât corectă a 
muncii artistului. Sigur că, în a
semenea context, în România, 
nu poate fi bine văzută naşte
rea unei firme de impresariat, 
mai ales pentru că în felul aces
ta producătorii nu mai au posi
bilitatea de a trata cfuect cu ac
torii, lipsiţi, aceştia din urmă, în 
mare măsură, de abilitate în 
afaceri. 
2. În urma unui sondaj de pu
blic, făcut în 1 997, am constatat 
că doar 2% din populaţia Bucu
reştiului mergea la ora aceea la 
teatru. Ceilalţi preferau, în cea 
mai mare parte, televizorul. 
Ne-am gândit că prin interme
diul televiziunii putem îndrepta 
atenţia oamenilor către teatru. 
Este motivaţia principală a 
înflintării acestei fim1e. Cât des
pre pericolul ca in1aginea unui 
actor să fie deteriorată din cau
za prezenţei la televiziune, 
cred că este o falsă problemă. 
Mai degrabă, prin aceste 
apariţii, el câştigă popularitate, 
atrage spectatorii spre sălile de 
pectacol. 

La ora actuală teatrul se con
fn.mtă cu grave probleme de 
ordin financiar. Este inevitabilă 
căutarea unor noi formule de 
spectacol şi, implicit, reevalu-

area talentelor actoriceşti. 
3. Ideea de exclusivitate nu tre
buie privită ca un lucru rău. De 
fapt este numai o modalitate de 
a impune şi susţine box-office
ul acton..Llui respectiv. Dacă fir
ma impune pentru actorul X 
suma de 1000 de dolari - să 
zicem -, iar el se duce pe urmă 
în altă parte, prestând acelaşi tip 
de servicii pentru 100000 de lei, 
înseamnă că sistemul de evalu
are instituit de noi nu mai func
ţionează. Ca urmare, impresarul 
îşi pierde credibilitatea, iar acto
rului nu i se poate crea o cotă 
valorică reală. Şi sigur că, în 
asemenea caz, producătorul îi 

. va oferi protagonistului atât cât ! poate/ cât crede/ cât vrea/ cât 
: rămâne. Mai intră în calcul şi 
: faptul că o producţie devine 
' vandabilă în clipa în care s-a 
, investit suficient şi a fost bine 
' realizată. În plus, atunci când 

un producător oferă un preţ 
mare pentru un artist, automat 
îl tratează cu respectul cuvenit, 
cu grija ca acesta să rămână în 
formă până la sfârşitul cola
borării. Aşadar, exclusivitatea 
nu trebuie privită ca o măsură 
coercitivă, cu atât mai mult cu 
cât sunt şi cazuri în care, dacă 
un actor doreşte cu orice preţ 
să obţină un rol, iar producă-

: tom.l nu-l poate plăti cu atât cât 
' merită, noi facem un contract 

prin care suntem de acord ca 
vedeta respectivă să joace fără 
remuneraţie, dar avem grijă 

. totodată să se tipuleze în con
: tract că prestaţia sa valorează 
: atât cât valorează. 
: 4. Talentul, felul prestaţiei şi 
· căutarea pe piaţă. Din păcate, 

în România, un actor şomer îşi 
găseşte foarte greu de lucru, 
asta şi pentn..1 că este legat 

' exclusiv de această profesie, nu 
: are o dublă calificare. 
: 5. Nu, şi ar fi mare nevoie, pen
. tru că numai în felul acesta s-ar 

putea evalua valoarea, impor
tanta şi necesitatea unei astfel 
de firme. Impresarii ar putea fi 

: comparaţi între ei şi astfel ar 
rămâne în competiţie cei mai 
buni. 

Marinela T epuş 
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